
ونگر به بقا در آرسنال اميدوار شد

وداع بارسلونا با انريكه
مدعيان اروپايي با فتح جام حذفي رستگار شدند. فوتبال اروپا شنبه شب 
شاهد برگزاري چهار فينال حس��اس بود، فينال هايي كه در آن بارسلونا، 
آرسنال، دورتموند و پاريسن ژرمن قهرماني در جام حذفي را جشن گرفتند. 
كه با كاتالان ها، اميدواري ونگر به بقا در جمع توپچي ها، پايان خوش فصل 

براي زردپوشان و پاريسي ها از جمله اتفاقات مهم اين فينال ها بود. 
  خداحافظي با بارسا

فينال جام حذفي اسپانيا موسوم به كوپا دل ري با برتري سه بر يك بارسا 
مقابل آلاوس به پايان رسيد تا كاتالان ها در ويسنته كالدرون جشن قهرماني 
به راه بياندازند. پس از ناكامي آبي و اناري ها در فتح لاليگا قهرماني در كوپا 
دل ري آخرين اميد لوئيز انريكه بود، انريكه اي كه رفتنش از هفته ها قبل 
قطعي شده بود. اين آخرين حضور اين مربي روي نيمكت بارسلونا محسوب 
مي شد. يك قهرماني لاليگا، يك قهرماني ليگ قهرمانان، سه قهرماني كوپا 
دل ري و يك قهرماني جام باشگاه هاي جهان از جمله افتخاراتي بود كه 
انريكه در سه سال اخير براي كاتالان ها به ارمغان آورد. سرمربي بارسا از 
اينكه آخرين بازي تيمش يك جام ديگر را بالاي سر برده ابراز خوشحالي 
كرد: »فصل را همان طور كه انتظار داشتيم به پايان رسانديم و جام ديگري 
فتح كرديم. اين جام را به هواداران مان تقديم مي كنيم. ما تيمي هستيم 
كه به رقابت در فينال ها عادت داريم. پايان خوبي بود. خيلي مشتاق هستم 
تا استراحت كنم، كنار خانواده ام باشم و از تعطيلات لذت ببرم. « انريكه 
همچنين از عملكردش دفاع كرد و به تمجيد دوباره از مس��ي پرداخت: 
»از تصميمي كه گرفتم خشنودم. چند ماه پيش اين موضوع را به صورت 
رس��مي اعلام كردم. من و تيم اين دوران را زيبا خواهيم ديد. افس��وس 
نمي خورم چون از 13 جام ممكن 9 قهرماني به دست آورديم. نمي دانم 
در آينده چه كاري انجام خواهم داد. حاضرم در ورزش ديگري مربيگري 
كنم. مطمئنم تجربه خوبي خواهد بود. از اين سه سال خيلي لذت بردم. 
توانستم به همراه آبي  اناري ها، دوستانم و خانواده ام از اين لحظات لذت ببرم. 
به همراه آنها رقابت كردن خيلي زيباست. مسي از همه جهت ها فوق العاده  
است. براي اينكه شماره يك جهان باشيد بايد همه چيز را كنترل كنيد و از 

لحاظ جسماني خيلي قدرتمند باشيد. او خيلي مراقب خود است.«
با قهرماني بارس��ا در جام حذفي و رئال مادري��د در لاليگا بايد منتظر ال 
كلاسيكوهاي تابستانه بود. سوپر كاپ اسپانيا در مردادماه به صورت رفت 
و برگشت برگزار مي شود و پيش از آن نيز در ديداري دوستانه در ميامي 

امريكا به مصاف هم مي روند. 
  خيال راحت ونگر

قهرماني در اف اي كاپ بيش از همه به نفع آرس��ن ونگر تمام شد. آرسنال 
در فينال جام حذفي انگليس، چلسي 10 نفره را دو بر يك برد تا فصل براي 
توپچي ها و مرد فرانسوي بدون جام به پايان نرسد. با اين پيروزي آرسنال و 
ونگر به ترتيب پرافتخارترين تيم )13 قهرماني( و مربي )7 قهرماني( اف اي 
كاپ لقب گرفتند. مربي موسفيد كرده آرسنال باز هم حرف از ماندن زد: »يك 
پايان بسيار خوب در اين فصل براي ما رقم خورد. خيلي ها در توانايي هاي من 
شك داشتند و معتقد بودند كه گزينه مناسبي براي تيم نيستم ولي نشان 
دادم كه بهترين گزينه براي آرسنال خودم هستم. اين نظري است كه خودم 
دارم و باشگاه بايد در مورد آن تصميم گيري كند. شايد من آدم محبوبي در 
آرسنال نباشم ولي از توانايي بالايي برخوردار هستم. شما نمي توانيد 3۵ سال 
در بالاترين سطح به صورت مداوم مربيگري كنيد و نتايج خوبي نيز به دست 
بياوريد. پس من به توانايي هاي خودم ايمان دارم و اين را مي دانم كه بهترين 
گزينه براي تيم هستم. خوشحال هستم كه شادي بازيكنانم را ديدم. نمي دانم 
كه در آينده چه اتفاقاتي رخ مي دهد. بگذاريد ببينيم كه چه مي شود. اين حق 
را براي منتقدانم قائل هستم كه كار من را نقد كنند ولي از آنها اين انتظار را 

دارم كه وقتي بازي شروع مي شود دست از انتقادات خود بردارند.«
  رستگاري زردپوشان و ژرمن ها

پاريسن ژرمن با يك گل به سختي و با گل به خودي حريف آنژه را برد و يك 
جام به ويترين افتخاراتشان اضافه كردند. سومين قهرماني پياپي پاريسي ها 
در جام حذفي در شرايطي به دست آمد كه تيم اوناي امري در اين فصل 
هيچ موفقيت ديگري كسب نكردند. با اينكه گفته مي شد امري با حكم 
اخراج مواجه مي شود سران باشگاه بر ادامه همكاري با امري تأكيد دارند: 
» به قهرماني در جام حذفي نياز داشتيم و خوشبختانه به اين هدف خود 
دست پيدا كرديم. در ليگ قهرمانان اروپا و رقابت هاي ليگ فرانسه ناكام 
بوديم و بايد فصل بعد در هر دو جام بهتر و قوي تر ظاهر شويم. « دورتموند 
نيز دو بر يك از سد اينتراخت فرانكفورت گذشت تا توماس توخل سرمربي 

زردپوشان به بقا روي نيمكت اين تيم اميدوار شود.

 MSN سايه گوارديولا، افت 
و خداحافظي انريكه

بارس��لونا اگرچه در اين فصل قهرماني در 
لاليگا و اروپا را تجربه نكرد، اما جام قهرماني 
كوپا دل ري را بالاي س��ر برد تا دست خالي 
نمان��د. لوئيز انريكه هفته ه��اي كابوس وار 
زيادي را پشت سرگذاشت، به ويژه از زماني 
كه رفتنش قطعي شد و همه منتظر اعلام نام 
جانشينش بودند. فتح جام حذفي نهمين 
جام قهرماني انريكه در سه سال اخير بود، 
جامي كه پاياني خوش براي او رقم زد. انريكه 
از سال 2014 تمام تلاشش را به كار گرفت تا نتايج درخشان آبي و اناري ها 
تداوم داشته باشد، اما شايد بزرگترين چالش او در اين مدت خاطرات شيرين 
كاتالان ها با پپ گوارديولا و يادآوري آنها بود. بارسلونايي را به او تحويل دادند 
كه تاتا مارتينو هيچ گام مثبتي براي آن برنداشته و نفرات اصلي با افتي شديد 
مواجه شده بودند. لوئيز انريكه بهتر از هر كسي مي دانست آبي و اناري ها به 
ريكاوري اساسي نياز دارند. سرمربي جديد اين كار را به خوبي انجام داد و با 
خريد لوئيز سوارز از ليورپول بار اصلي تيم را از خط مياني به خط حمله منتقل 
كرد. همين مسئله انتقادهاي زيادي را به همراه داشت، چراكه كارشناسان 
برخلاف او معتقد بودند هافبك ها نقش بازي سازي را برعهده دارند و تنها در 
اين صورت است كه يك تيم موفق خواهد شد، موضوعي كه رايكارد و كرايف 
نيز تأكيد زيادي روي آن داشتند در حالي كه انريكه اينگونه فكر نمي كرد. 
در اين مدت انريكه كوشيد تا سبك گوارديولا در بارسا را حفظ كند و به رغم 
همه انتقادها بارسلوناي انريكه با خط حمله MSN خود موفق تر از آنچه 
انتظار مي رفت ظاهر شد. مسي، سوارز و نيمار با همكاري هم 122 گل زدند تا 
سه گانه بارسا در اولين فصل حضور انريكه تكميل شود. از ديگر انتقادهايي كه 
عملكرد انريكه را زير سؤال مي برد درخشش هميشگي MSN بود. بسياري 
بر اين باورند كه مسي، سوارز و نيمار مي توانند هر مربي را به خوشبختي 
برسانند. منتها عطش گلزني سه ستاره اصلي كم كم فروكش كرد تا جايي 
كه آمار گل هاي نيمار از 31 به 19 گل در اين فصل رس��يد. همين افت ها 
بود كه لوئيز انريكه موفق را با آمار 138 پيروزي در 181 بازي با قهرماني و با 

خاطراتي خوش، نيوكمپ را ترک كند.

مخالف قرارداد ميلياردي با فوتباليست ها بود
علي پروين در مراسم تشييع پيكر مجيد 
نائيني، پيشكس��وت پرسپوليس گفت: 
»مجيد يكي از رفق��اي چندين و چند 
ساله من بود. در پايه هاي تيم پرسپوليس 
خيلي زحمت كش��يد و عاشق تيم هاي 
پايه بود. خيلي دوست داشت كه جوانان 
را به تيم بزرگسالان بدهد. مجيد عاش��قانه در تيم هاي پايه كار 
مي كرد و خيلي دوست داشت چهار بازيكن از رده جوانان و اميد 
به بزرگسالان بدهد كه ديگر نيازي نباشد پرسپوليس برود يك 
ميليارد تومان براي خريد بازيكن، پول بدهد. خيلي هم براي اين 
هدف تلاش كرد و زحمت كشيد. خيلي حيف شد از ميان ما رفت. 
روزي كه سكته كرد، بالاي سرش رفتم، خوب بود ولي به يك باره 

رفت. خدا او را بيامرزد و به خانواده اش صبر بدهد.« 

 ديپلماسي قوي ورزشي 
راه مبارزه با لابي گري عربستان

 حرف هاي رسول خادم در خصوص س��رمايه گذاري گسترده و سنگين 
عربستان در عرصه ديپلماتيك ورزش را بايد جدي گرفت، حرف هايي كه 
زنگ خطر آن از سال ها قبل شنيده شده بود و حالا رسول خادم به عنوان 
كسي كه بخش��ي از اين تلاش هاي موذيانه را به چشم ديده آنها را فرياد 
مي زند. عربستان سعودي حالا ديگر براي نظام مقدس جمهوري اسلامي 
شمشير را از رو بسته، وهابي هاي سعودي حالا علاوه بر عرصه هاي سياسي و 
اقتصادي و حتي نظامي پا به ميدان ورزش هم گذاشته اند و تلاش مي كنند 
حتي اگر در رشته اي حرف براي گفتن ندارند با خرج كردن دلارهاي نفتي 

شرايط را آنگونه كه خود مي خواهند پيش ببرند.
سعودي ها از خيلي وقت پيش عناد و دشمني با ايران را در فوتبال و ناامن 
جلوه دادن ايران شروع كردند و متأسفانه با توجه به كوتاه آمدن هاي مكرر 
ايران در قبال آنها موفق هم شدند، نمونه بارز آن انجام بازي هاي نمايندگان 
فوتبال ايران در ليگ قهرمانان آسيا در كش��ور ثالث است و جالب اينكه 
تمام كش��ورهاي ثالث از جمله عمان و قطر و امارات هم��ه از اقمار رژيم 
آل سعود هس��تند كه البته در اين ميان باز هم بايد به سهل انگاري ها و 
سستي هاي مسئولان فدراسيون فوتبال در احقاق حق كشورمان در برابر 
زياده خواهي هاي سعودي ها اشاره كرد. حالا اما شرايط به مراتب سخت تر 
و حساس تر از اتفاقي اس��ت كه براي فوتبال افتاده، مقابله با تلاش هاي 

مذبوحانه رژيم آل سعود عزم ملي و همگاني جامعه ورزش را مي طلبد.
ورزش ايران به عنوان يك��ي از قدرت هاي آس��يا در رقابت هاي بزرگ 
جهاني، المپيك و قاره اي ثابت كرده جداي از مسائل سياسي و مباحث 
قومي و قبيله اي تنها به روح ورزش كه نزديكي انسان ها و ملت ها به هم و 
تلاش براي به حقيقت پيوستن جهاني عاري از جنگ و نزاع مي انديشد، 
ضمن اينكه قدرت و قدمت ايران در رشته هايي چون كشتي، تكواندو، 
واليبال، كاراته، دو و ميداني و... چيزي در حد تاريخ ورود عربس��تان به 
سطح جامعه بين الملل اس��ت. بنابراين نمي توان اين درخت تنومند را 
با لابي گري و خرج دلارهاي نفتي انداخ��ت، با اين حال نبايد غافل هم 
بود، بايد ديپلماسي ورزشي ايران پيش از آنكه دير شده و اختيار عمل از 
دستمان خارج شود، وارد عمل شود. واليبال ايران امروز در بالاترين سطح 
دنياست، بايد اين ارتباط گسترده تر شود و تنها به رقابت هاي ليگ جهاني 
محدود نشود، كشتي ايران، شناسنامه كشتي دنياست اين نه حرف ما كه 
سخن تمام دنياست بنابراين بايد در تصميم گيري هاي جهاني كشتي 

ايران حضوري فعال تر از قبل داشته باشد.
در ورزش هاي رزمي به خص��وص تكواندو ايران جزو برترين هاس��ت، 
فدراسيون تكواندو بايد با تعامل بيشتر با فدراسيون جهاني و كشورهاي 
صاحب س��بك عملًا ايران را وارد عرصه تصميم گيري هاي بين المللي 
تكواندو كند، از همه مهم تر كميته ملي المپيك وظيفه بس خطير در 
اين خصوص دارد، اين كميته به عنوان جلودار ورزش ايران در ارتباط با 
كميته بين المللي المپيك بايد با رايزني هاي به موقع، درست و با برنامه 
شرايط را به گونه اي فراهم كند كه نگاه مثبت كميته بين المللي المپيك 
به ورزش ايران بيشتر ش��ده و حتي مجاب به اخذ مشورت در خصوص 
مس��ائل داوري، برنامه هاي ضد دوپينگ، تهيه برنامه هاي مسابقات با 
كارشناسان و مديران ورزش ايران شود. هشدار رسول خادم را بايد بسيار 
جدي گرفت، عربس��تان از هيچ اقدامي براي ضربه زدن به ايران دريغ 
نخواهد كرد، آنها كه طي سال هاي گذش��ته تمام هم و غم خود را روي 
منزوي كردن كشورمان متمركز كردند و حالا شكست خورده اند بنابراين 
تلاش مي كنند تا از جبهه اي ديگر به كشورمان ضربه بزنند و چه ميداني 
بهتر از ورزش، ورزشي كه يكبار در آن موفق شده اند بنابراين مي پندارند 

كه مي توانند دوباره موفقيت خود را تكرار كنند.
كسب كرسي هاي بين المللي موضوعي است كه بارها آن را فرياد زده ايم 
و  امروز به جاي مسئولان ورزش كشورمان اين سعودي ها هستند كه با 
شل كردن سركيسه دلارهاي نفتي به دنبال تصاحب آن هستند موفقيت 
عربستان در اين خصوص يعني ايجاد موانع ديپلماتيك براي ورزش ايران 
در منطقه و حتي درجهان نكته اي كه رس��ول خادم به خوبي با آنچه در 
رقابت هاي كشورهاي اسلامي ديده و شنيده به آن رسيده و آن را فرياد 
مي زند، فقط بايد اميدوار بود مسئولان ورزش از شخص وزير گرفته تا رئيس 
كميته ملي المپيك و رؤساي فدراسيون ها هم اين صدا را بشنوند و آن را 
جدي بگيرند، دست كم گرفتن اين دشمن بزرگ و خداي نكرده قصور يا به 
ميان آوردن بحث تعامل با عربستان بزرگ ترين اشتباهي است كه مي تواند 
از سوي جامعه ورزش صورت گيرد، اشتباهي كه يكبار در فوتبال مرتكب 
شديم ولي تكرار آن از سوي تصميم گيرندگان كلان ورزش اصلاً پذيرفتني 
نيست. عربستان اهل تعامل و نشستن پاي ميز مذاكره با ايران نيست بايد 
با قدرت مقابل اين مزدور استكبار جهاني ايستاد و چه بهتر كه اين قدرت 
نمايي از ميدان ورزش و ضربه سخت آن به سعودي ها شروع شود. به قول 

معروف در اين دعوا چك اول را ما بايد بزنيم.

استقلال در شرايطي براي صعود به جمع هشت 
تيم برتر آسيا، امشب برابر العين امارات به ميدان 
مي رود که در بازي رفت توانست با يک گل حريف 
اماراتي اش را شکست دهد و شاگردان منصوريان 
تنها با يک تساوي هم مي توانند يکي از تيم هاي 
يک چهارم نهايي ليگ قهرمانان آس�يا باشند. 
دور برگش��ت مرحل��ه يك هش��تم نهايي ليگ 
قهرمانان آسيا از امش��ب آغاز مي شود و در يكي 
از مهم ترين بازي هاي روز دوشنبه، استقلال در 
امارات به مصاف العين مي رود تا يكي از اين دو تيم 
در پايان سوت داور كره اي مسابقه، جشن صعود به 
يك چهارم نهايي را بگيرد، تيمي كه منصوريان در 

تهران وعده داد نامش استقلال خواهد بود. 
  تکميل مأموريت صعود در امارات

آبي پوشان در حالي براي بازي برگشت با العين 
به امارات رفته ان��د كه پنالت��ي كاوه رضايي در 

دقايق تلف شده نيمه دوم پايان خوشي را براي 
آبي ها در بازي رفت، رقم زد و حالا آنها امشب در 
بازي برگشت به دنبال نهايي كردن صعودشان 
به بين هش��ت تيم برتر ليگ قهرمانان هستند. 
غيبت اميد ابراهيمي و امي��د نورافكن در بازي 
رفت به خوبي در تيم استقلال مشهود بود و حالا 
منصوري��ان در بازي برگش��ت مي تواند اميدوار 
باش��د كه با اضافه ش��دن دو مهره كليدي اش، 
تيمش روند بهتري مقابل حريف اماراتي پيش رو 
داشته باشد. ابراهيمي با رهايي از مصدوميت به 
تمرينات اضافه شده و نورافكن هم با حذف تيم 
ملي جوانان از جام جهاني، صبح امروز به اردوي 
اس��تقلال اضافه خواهد ش��د. البته با اين حال 
بسيار بعيد است كه منصوريان در ديدار امشب از 
نورافكن استفاده كند، چراكه علاوه بر عدم حضور 
در تمرينات نورافكن مشكل فاصله زماني و عدم 

تطابق با شرايط آب و هوايي العين را نيز دارد. 
  منصوريان به دنبال تکرار

 سرمربي جوان استقلال اما اميدوارنه به مسابقه با 
العين نگاه مي كند و اين بازي را با چنين جمله اي 
توصيف مي كند: »90 دقيقه مرگ و زندگي براي 
ما«. او خيلي دوس��ت دارد آخري��ن بازي فصل 
استقلال با برد تمام ش��ود. استقلال اولين بازي 
فصل را با مساوي شروع كرد و حالا دوست دارد 
آخرين مسابقه، با برد همراه شود. اين در حالي 
اس��ت كه نتايج ضعيف استقلال در شروع ليگ، 
هواداران آبي ه��ا را از منصوريان و ش��اگردانش 
نااميد كرده بود، اما آنها در ادامه با يك بازگشت 
فوق العاده در پايان ليگ شانزدهم نايب قهرمان 
شدند و امروز هم نيمي از راه صعود به يك چهارم 

نهايي ليگ قهرمانان را طي كرده اند. 
سرمربي استقلال كه بازي با العين آخرين مسابقه 

آبي ها در فصل جاري است، اميدوار به يك پايان 
خوش است، پاياني پس از يك شروع نااميدكننده 
در ليگ، منصوريان ب��ه بازيكنانش گفته: »بايد 
اتفاقاتي كه دوش��نبه ش��ب گذش��ته در آزادي 
افتاد را در ورزش��گاه العين هم تكرار كنيم. بايد 
در امارات جش��ن صعود بگيريم. جشن اصلي ما 
آنجا برگزار مي شود، با پرچم ايران. ان شاءلله بعد 
از بازي برگشت، پرچم ايران را مي گيريم و وسط 
زمين العين خوش��حالي مي كنيم.« منصوريان 
دوفصل پيش با هدايت نفت تهران در اين مرحله 
توانست الاهلي عربستان را شكست دهد تا نفت 
با شگفتي س��ازي يكي از هش��ت تيم برتر ليگ 
قهرمانان لقب بگيرد. حالا در مسابقه امشب هم 
هواداران اس��تقلال اميدوارند باز هم منصوريان 
بتواند با تكرار آن موفقيت، استقلال را هم مانند 
نفت به جمع هش��ت تيم برتر باشگاهي آسيا در 

فصل 2017 برساند. 
  العين سرتا پا حمله مي شود

در س��وي ديگر العين امارات كه فصل گذش��ته 
توانس��ت به فينال ليگ قهرمان��ان صعود كند، 
نمي خواهد يك حذف زود هنگام را تجربه كند. 
ش��اگردان ماميچ در تهران با گلي كه به عقيده 
سرمربي كرواتشان »احمقانه« بود، نتيجه بازي 
را واگذار كردند و براي جبران نتيجه بازي رفت، 
امشب در ورزشگاه بن زايد دبي روبه روي استقلال 
قرار مي گيرند. با توجه به نتيجه بازي رفت، العين 
قص��د دارد تهاجمي ترين بازي فص��ل خود را به 
نمايش بگذارد. سرمربي العين درتمرينات پيش 
از بازي با استقلال آيتم هاي سرعتي و هجومي را 
بيش از هر موضوع ديگري در دستور كار خود قرار 
داده و اين مربي از بازيكنان خود خواسته تا به هر 
نحوي خط دفاع اس��تقلال را بازكنند. همچنين 
س��رمربي العين در نظر دارد از سه مهاجم اصلي 

خود در تركيب استفاده كند. 
 آسپريلا، كايو و شمراني سه مهاجمي هستند كه 
در اين ديدار از ابتدا در تركيب العين قرار خواهند 
گرفت. عمر عبدالرحمان نيز با قرار گرفتن در كنار 
اين سه بازيكن تركيبي دشوار را براي منصوريان و 
تيمش رقم خواهد زد. در طرف مقابل هم منصوريان 
به نوعي تمرينات تيمش را تنظيم كرده كه بازيكنان 
به راحتي بتوانند عبدالرحمان مغز متفكر العين 
را مهار كنند و اجازه نده��د حريف اماراتي به گل 
برسد. به نظر مي رسد نكته اي كه بايد مورد توجه 
آبي ها قرار بگيرد، عدم دفاع مطل��ق مقابل بازي 
هجومي العين و تلاش براي گلزني در خانه حريف 
باشد، تاكتيكي كه سبب مي ش��ود اماراتي ها كار 
س��خت تري براي جبران پيش رو داشته باشند و 

زمينه ساز جشن صعود آبي ها باشد.
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ويدئو چك به سود فوتبال است
عليرضا فغاني، داور بين المللي فوتبال ايران 
در خصوص استفاده از ويدئوچك كه در 
جام جهاني جوانان پنالتي ايران را مردود 
كرد، مي گويد: »اين تكنولوژي به س��ود 
فوتبال است. كانكسي خارج از ورزشگاه 
هست كه سه داور در آن مي نشينند و اگر 
در مواردي مثل اتفاق بازي ايران يا اشتباهات واضحي مثل پنالتي، 
گل، خطاها و برخوردهاي ش��ديد نيازمند كارت قرمز رخ دهد، به 
داور وس��ط كمك مي كنند. داور نيز اگر در موردي ترديد داش��ته 
باشد به كنار زمين مي آيد براي بازبيني صحنه و تصميم نهايي را 
در آخر داور وسط مي گيرد و كمك داور ويدئويي مثل واليبال داخل 
ورزشگاه نيست كه مربيان اجازه اعتراض داشته باشند، چراكه تمامي 

صحنه هاي حساس و اشتباهات واضح و مهم چك مي شود.«

نبايد جشن زودهنگام بگيريم
كرش، س��رمربي تيم مل��ي درحالي كه 
خواهان اتحاد براي موفقيت تيم ملي در 
بازي با ازبكستان است، اما تأكيد مي كند 
نبايد خود را از پيش برنده دانست: »بعد از 
جام جهاني برزيل، فرصتي تاريخي داريم 
ب��راي تضمين دومين صع��ود پياپي. به 
همين دليل تمركز خود را گذاشتيم روي بازي با ازبكستان كه هم 
حكم فينال جام جهاني را دارد و چالشي جدي براي ايران است. 
ضمن اينكه فرصتي بزرگ براي رس��يدن ما به هدفمان كه جام 
جهاني روسيه نيز هست و امتيازي تعين كننده براي آينده حرفه اي 
تيم ملي فوتبال ايران دارد. بايد هوش��يار باشيم و به وظايفي كه 
داريم پايبند باشيم ، اما در حال حاضر نبايد به هيچ عنوان جشن 

قبل از دستيابي كامل به موفقيت و پيروزي را داشته باشيم.«

پولمان را در بوكس هدر مي دهيم
س��جاد مهرابي، دارنده مدال برنز رقابت هاي بوكس قهرماني آس��يا با 
انتقاد از شرايط حاكم بر فدراسيون و تيم ملي بوكس گفت: »اگر بهترين 
مربيان دنيا را هم براي تيم ملي بياوريم با توجه به شرايط موجود نتيجه 
نمي گيريم و تنها پولمان را هدر مي دهيم، ما بدون اينكه در مسابقه اي 
شركت كنيم فقط اردو برگزار مي كنيم كه هيچ خروجي و فايده اي ندارد، 

در اردوها هم هيچ امكاناتي وجود ندارد فقط همه توقع مدال دارند.«
------------------------------------------------------------

قيچي ساز امروز بازمي گردد
عظيم قيچي ساز، كوهنورد افتخارآفرين كشورمان پس از ثبت نامش در 
فهرست كوهنوردان هشت هزار متري عصر امروز به كشور بازمي گردد. 
قيچي ساز با فتح قله هشت هزار و ۵16 متري لوتسه به عنوان يكي از 
16 كوهنوردي كه تمام قلل بالاي هشت هزار متر دنيا را بدون استفاده 

از كپسول اكسيژن فتح كرد ه اند، نام خود را جاودانه كرد.

شيوا نوروزي

فريدون حسن

العين امارات - استقلال ايران، امشب ساعت 23:15 در بازي برگشت ليگ قهرمانان آسيا

آبي ها به دنبال پايان خوش

شروع راه پيروزي مقابل ازبكستان
كارلوس كرش مردانش را به اتريش برده تا به دور از هياهوها و حاشيه هاي 
ريز و درشت آماده ديدار حساس و سرنوشت ساز مقابل ازبكستان شوند. 
از اهميت اين اردو و بازي پيش رو همين بس كه س��ايت پرتغالي 36۵ با 
دقت تمرينات اولي��ن روز تيم ملي در اتريش را زي��ر ذره بين برد و از قول 
كرش نوشت: »اكنون زمان آن رسيده كه بيشتر از هر زمان ديگري آماده 
جانفشاني باشيم، بايد صددرصد حرفه اي باشيم، بايد به ازبكستان به گونه اي 
نگاه كنيم كه گويي حريف فينال جام جهاني اس��ت بايد در قبال كسب 
نتيجه مقابل آنها پاسخگو باشيم.«  لازم به يادآوري است كه پيروزي مقابل 

ازبكستان حكم صعود ايران به جام جهاني 2018 روسيه را امضا مي كند.

نيک رايت

اسكاي اسپورت

خصومت س��عودي ها با ايران تمامي     حاشيه
ندارد. عربس��تاني ها كه كمتر پيش 
مي آيد در عرصه هاي مختلف ورزشي بتوانند از سد ايران عبور كنند، 
همواره براي رسيدن به اهداف شوم خود از ترفند هاي غيراخلاقي بهره 
مي گيرند تا به زعم خود ايران را سرخورده و منزوي كنند. بعد از لابي 
سعودي ها در فوتبال براي گرفتن ميزباني تيم هاي ايراني كه سرانجام 
نيز حرف ناحق آنها را به واسطه هاي ديگر به كرسي نشاند، حال آنها 
براي رس��يدن به مقاصد شوم خود در ساير رش��ته ها نيز دندان تيز 
كرده اند. اتفاقي كه به دليل عدم دسترسي ورزش ايران به كرسي هاي 
جهاني و لابي هاي قوي باعث شده تا همواره به طور كاملًا ناحق، به 
س��ود عربس��تاني ها خاتمه يابد. مس��ئله اي كه حالا خادم، رئيس 
فدراسيون كشتي ايران نيز هشداري جدي در خصوص آن مي دهد: 
»عربستاني ها حتي در ورزش هايي مانند كشتي و رشته هايي كه اصلًا 

فعاليتي در آن ندارند ورود جدي كرده اند و ابزارهاي ديپلماتيك خود 
را به شدت فعال كرده اند. مطمئناً با هزينه هاي سنگيني كه جديداً 
مسئولان اين كشور عربي انجام مي دهند، بعد از مدتي، ايران در حوزه 

ورزش با موانع ديپلماتيك عربستان در منطقه و بعضاً در ابعاد جهاني 
مواجه خواهد بود. بخشي از نمونه گيري هاي تست دوپينگ بازي هاي 
كش��ورهاي اس��لامي از جمله مس��ابقات كش��تي آن، همگي به 
آزمايش��گاه هايي در عربس��تان ارس��ال ش��د كه اين موضوع خبر 
خوشايندي نيست. مسئولان و نمايندگان فدراسيون هاي جهاني و 
داوران تمامي ورزش ها در طول بازي هاي كشورهاي اسلامي مهمان 
مسئولان عربستاني بودند. آنها تعاملات بسيار گسترده اي با مجموعه 
مديران و داوران رشته هاي مختلف برقرار كرده اند كه فراتر از حوزه 
بازي هاي كشورهاي اسلامي است. اين موضوع مي تواند زنگ خطري 
جدي براي فعاليت هاي ديپلماتيك ايران در حوزه ورزش و حتي بعضاً 
با كاركردي فراتر از ورزش باشد، كه بايد براي آن تدبيري بينديشيم.« 
مسئله مهمي كه بدون ترديد بي توجهي به آن مي تواند ضربه مهلكي 

به ورزش ايران وارد كند.

خادم:  مسئولان نسبت به لابي سعودي ها حساس باشند
هشدار جدي رئيس فدراسيون کشتي درباره ترفندهاي ديپلماتيک عربستان در ورزش

سعيد احمديان
   گزارش

اعتراض كولاكوويچ به برنامه ايتاليايي ها
دور مقدماتي ليگ جهاني 12تا 28 خرداد و با حضور 12 تيم در سه هفته برگزار مي شود كه تيم ملي واليبال 
ايران براي حضور در هفته نخست اين رقابت ها و مصاف با ايتاليا، برزيل و لهستان، بامداد سه شنبه راهي 
ايتاليا مي شود. تيم ملي ابتدا وارد فرودگاه رم شده و سپس با پروازي ديگر راهي آنكونا 
شده و با اتوبوس به شهر پيزارو محل برگزاري هفته نخست ليگ جهاني مي رود، 
اما آنچه قبل از اين سفر نارضايتي كولاكوويچ، را به دنبال داشته،  برنامه ريزي 
ايتاليايي هاست. خوش خبر، سرپرست تيم ملي در اين رابطه مي گويد: »بولتن 
مسابقات ايتاليا با قيد تمامي موارد به دستمان رسيده، اما شرايط تمريني ايران 
از نظر زماني مورد تأييد سرمربي تيم ملي نيست. طبق اين برنامه پنج شنبه نيز 
تمرين نداريم كه در اين راستا اعتراض خود را اعلام كرديم و اميدواريم پيگيري 
شود.« تيم ملي اما در حالي بعد از چند جلسه تمرين در سالن 12هزار 
نفري آزادي آماده سفر به ايتالياست كه خسرو ابراهيمي،  عضو هيئت 
رئيسه فدراسيون با انتقاد از عدم جوانگرايي اين تيم مي گويد: »تيم 
ملي تغيير خاصي نكرده و با هم��ان نفرات قبلي در حال فعاليت 
است. اگر هم بازيكني در تيم ملي نيست به اجبار بوده و اگر قرار 
است در المپيك 2020 موفقيتي كسب كنيم بايد جوانگرايي 

كنيم و براي جوانگرايي همين الان هم دير شده است.« 

شميم رضوان 
   منهاي فوتبال

بازگشت »بنا«ي كشتي فرنگي اين بار از شهريار
ناكامي تيم ملي كشتي فرنگي ايران در المپيك ريو و كسب نتايج دور از انتظار در اين رقابت ها نه فقط 
اشك سرمربي تيم ملي را در برزيل درآورد كه بار ديگر او را به خداحافظي از كشتي ترغيب كرد. بناي 

كشتي فرنگي ايران قبل از آنكه ش��وراي فني كشتي علي اشكاني را به عنوان 
جايگزين او برگزيند، ادامه كار را غيرممكن ديد و با خداحافظي از تيم ملي 
اعلام كرد كه ديگر به دنياي كشتي باز نمي گردد، اما چند ماه پس از اين 
تصميم، ناصر نوربخش، دستيار بنا در المپيك لندن، از بنا دعوت كرد كه 
با حضور در يكي از باشگاه هاي شهريار، كار خود را در مربيگري كشتي از 
سر بگيرد. پيشنهادي كه با استقبال بنا همراه شد و به نظر مي رسد بناي 
كشتي فرنگي ايران اين بار از ش��هريار به دنياي كشتي بازگشته است. 

بازگشتي كه بي شك مي تواند به سود كشتي فرنگي ايران باشد، 
چراكه به رغم عدم نتيجه گيري بنا در المپيك ريو نمي توان 
منكر توانمندي هاي او شد. توانايي هايي كه حالا مي تواند 
به جوانان كش��تي منتقل شده و نس��ل تازه اي از ستاره ها 
را براي آينده كش��تي فرنگي ايران مهيا كند. خصوصاً در 
روزهايي كه با كنار رفتن س��تاره ها، نگراني هاي زيادي 

براي آينده كشتي فرنگي ايران وجود دارد.


